
 1 

Bestyrelsesmøde SAND den 8-2-2024 
 

Deltagere: Mas, landsformand og sekretær Trekanten; Henrik Gram, observatør Trekanten; Fischer, 
suppl. Storstrøm; Moos, Næstfmd. Vestsjælland; Freddy, fmd. Østjylland og næstformand SAND; 
Anders (suppl. for Junior); Carsten JL, suppl. Vestsjælland; Mona, fmd. Sydfyn; Kim Brohus, er fra 
Varde og med som observatør for SAND Sydvestjylland; Pia N, sekr. for SAND Fyn og næstfmd. i SAND; 
Patricia (med fra kl. 12), SAND Nordjylland. Ask og Jeanne fra sekretariatet. Jeanne er referent.  

Afbud: Junior, SAND Hovedstaden; Christian Vang, SAND Nordjylland og Mette, SAND Storstrøm 

Dagsorden: 

1. Er vi beslutningsdygtige 
 
Kim Brohus er med i dag, og så må han se, om han er med efter i dag og efter den lokale GF. ”Vi 
har noget, man ikke kan uddanne sig til”, siger han. Kim vil gerne bruge sin erfaring. 
 
Hvem har stemmeret: alle undtagen Carsten, Henrik Gram og Kim. 
Vi er beslutningsdygtige 
 

2. Nyt fra formandskabet 
Mas skulle have været møde i en arbejdsarena om overgangen til egen bolig, som han sidder i, i 
Det Nationale Partnerskab. Det Nationale Partnerskab følger omlægningen af 
Hjemløseindsatsen og der er 4 arbejdsarenaer (arbejdsgrupper) i Partnerskabet.  Mødet i 
arbejdsarenaen er udskudt til marts. Der er også et møde i selve Partnerskabet, som finder 
sted i maj, samtidig med festen i Aarhus. 
Vi afventer rapport fra Partnerskabet om omlægningen af Hjemløseindsatsen. Der laves en 
årlig rapport til politikerne, så de kan følge med i, hvordan Partnerskabet synes det går og 
eventuelt træffe nye politiske beslutninger for at støtte omlægningen. I SAND følger vi med i 
hvad kommunerne gør. Mas siger, at hvis vi skal have en vellykket omlægning af 
hjemløseindsatsen, skal der lovgivningsmæssigt ikke stå, hvad kommuner kan og bør. I stedet 
for skal der stå, at de SKAL gøre det. Ellers gør de det ikke. 
 
Som juleaktion fik vi et kaffemøde i Horsens. De lukker Sølyst og har fået dem, der er der, i 
bolig. Nu har Horsens kun tre akutpladser ved ungdomsboligerne. Borgmesterens sko blev 
pudset af Chresten. 
Trekanten har fået planlagt deres GF på Parasollen i Vejle. 
 
Freddy har været på BootCamp med nogle nye. Aarhus lukker 20 §104 pladser – 
natcafépladser, for at spare penge. Det er vi i gang med at planlægge nogle aktioner omkring. 1. 
marts laver vi en flash mob. Aller er velkomne til at deltage. Vi er i gang med at planlægge vores 
GF, og er i gang med sommerfesten 30-5-2024.  
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Pia og Fyn har været på St. Dannesbo. Der var 24 med til Lykkehjul. Pia har været til 25 års 
jubilæum for Heinz, der er ansat i Kirkens Korshær.  
 
Kim Brohus fortalte om gamle dage i SAND i Varde, hvor vi havde problemer med at komme 
med nogen steder, men nu er han blevet inviteret i Udsatte Rådet. 
 
Anders fra Kbh. præsenterede den flyer, han har lavet tekst til på BootCampen. Det er en flyer, 
som alle kan dele ud, og som handler om de lokale GF’er. 
 
Henrik GJ fortalte om forrige bestyrelsesmøde, hvor han nævnte, at man godt kan gøre noget 
mere for hjemløse, der kommer ud af fængsel. 
Henrik GJ var med på et møde 7-2-2024 med det nationale udsatteråd om emnet, sammen 
med flere andre. Vi bidrog med vores erfaringer, f.eks. at vi har mistet vores lejlighed eller 
værelse. Der er stor usikkerhed om, hvor man skal bo, hvordan man får sin kontanthjælp osv., 
når man bliver løsladt. 
Rådet vil interviewe Henrik yderligere i den kommen tid. Jo mere de kan samle til bunke og gå til 
politikerne, jo bedre. Så hvis nogen har noget, de kan bidrage med, så giv Henrik Gram 
Jørgensen (eller Bongo) besked. 
Uanset din fortid, skal du altid have mulighed for at ændre dit liv. 
Da Henrik blev løsladt for 11 år siden, stod der bare en betjent og sagde ’så må du have god 
løsladelse’. I 2012 var det kun 85 % af Danmarks kommuner, der var interesseret i at 
samarbejde med Kriminalforsorgen om løsladelse. Der er plads til flere initiativer i ’Den gode 
løsladelse’.  
 
Ask har taget Jeanne med i dag. Det er starten på, at Ask tager forskellige medarbejdere med 
fra sekretariatet, så bestyrelsen kan få et bedre indblik i, hvad de forskellige ansatte laver.  
Jeanne har i den seneste tid brugt en del tid på at opdatere vores database, hvori alle 
kontaktinformationer på hjemløse og samarbejdspartnere ligger. Det er f.eks. den vi trækker 
navne, tlf. nr. og mailadresse, til de adresselister, der er for udvalgets medlemmer.  
I må gerne tjekke om kontaktoplysningerne på hjemmesiden er korrekte. Husk også at få de nye 
på. 
Jo mere vi bruger den jo flere fejl opdager vi. Det er naturligt, og vil rette sig hen ad vejen. Giv 
endelig Jeanne besked, hvis I opdager fejl og mangler. 
 
TK er sygemeldt på ubestemt tid. I første omgang hiver han fuldstændig stikket i 14 dage, og så 
ser vi på, hvad der skal ske derefter.  
Pia synes at bestyrelsen skal sende ham blomster eller en kurv. 
I morgen på fredagsmødet snakker vi igennem, hvad vi gør og hvordan vi fordeler TKs 
arbejdsopgaver. Det er svært at finde ud af, om vi skal have vikarer ind, fordi vi jo lige nu ikke 
ved, hvor længe TK er syg.  
Til nogen af de lokale GF’ere, kan der være brug for at have to ansatte med. Her har TK kunnet 
støtte Nancy, som nu kan have ekstra brug for at nogle garvede SANDfolk kan tage med. 
 
Vi (Ask, Martin, Emma, Nancy) har haft møder med Ankestyrelsen, hvor vi har sat fokus på de 
generelle problemstillinger. F.eks. om indskudslån, hvor der gives nogle mærkværdige afslag en 
gang imellem. Også klager over udsmidninger fra herberger er diskuteret. Vi koordinerer med 
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f.eks. Gadejuristen og Stenbroens jurister for at få flest mulige sager ind til Ankestyrelsen. Hvis 
I i bestyrelsen har nogle særlige ting, I observerer, så husk at sige det til os. 
Den nyeste ting, vi har lavet, er Lommebog for Hjemløse. Uddeles på mødet. Vi har fået trykt 2-
300 af dem – ikke flere, for der kommer sikkert nogle ændringer og rettelser. Giv os besked, hvis 
I ser nogle fejl og mangler. Meningen er, at de skal med ud på boformerne, når vi besøger dem 
og fortæller om hjemløses rettigheder. 
 
 

3. De lokale generalforsamlinger 
 
Før i tiden var det en ansat og en SANDfolk, der deltog i GF’erne. Vi har tradition for det, og det 
skal vi særligt tænke på nu, hvor vi mangler TK i den kommende tid. Der er mange i bestyrelsen 
der gerne vil deltage i andre udvalgs generalforsamlinger, hvis der er brug for det. Pia og Mona 
har efterhånden en tradition med at de to udvalg hjælper hinanden ved generalforsamlingerne 
i.  
Mona kunne godt tænke sig at få §107’ere med i Sydfyns vedtægter, fordi de stadigvæk er med i 
målgruppen. Det laver de et vedtægtsændringsforslag om.  
Ask siger, at de i mange andre af udvalgenes vedtægter er med, sammen med 108 og 110. 
Vær opmærksomme på, om jeres vedtægter skal ændres. I behøver ikke at få det med til denne 
generalforsamling. Det kan også gøres næste år. 
Trekantens skal i hvert fald ændres, siger Mas. Det er der også lavet et forslag om.  
 
Vi deler flyeren fra BootCamp ud for at prøve at få nogle nye med – den Anders nævnte tidligere 
på mødet. 
 
Kim B. nævner Stormly i Esbjerg, som er et kvindehjem. De er der, men de er meget usynlige i 
SANDs fokus.  
Mona nævner nogle kvindekrisepladser i Ørbæk som er § 110, og spørger om de er inviteret til 
GF? JB:  Ja, det er de. 
 

4. Brug af SANDs sociale medier, regler, tone, kritik med Sofie online 
Sofie gennemgik de vedtagne regler for SANDs Facebook-gruppe. Man enedes om, at de er 
dækkende og at vi fortsat kører efter dem. 
Vi holder også fast i at man får 3 advarsler (af administrator) og derefter er det ud en periode. 
Mas kører med opslagsgodkendelse på nogle medlemmer, som han har oplevet, har fyldt i 
perioder, men denne kan ikke slås til på kommentarer. Kun på opslag.  
Det er vigtigt at Sofie eller Mas (administratorer på siden) bliver tippet hvis man oplever noget, 
man ikke synes er OK. Ask opfordrer til at man gemmer opslag, man mener overtræder 
reglerne, så vi har noget konkret at diskutere Facebook om på bestyrelsesseminaret.  
Sofie siger dog også at med over 4000 medlemmer af gruppen, er der meget lidt kævl – og rigtig 
mange gode diskussioner og betragtninger. Det er vigtigt at understrege at vi gerne må være 
uenige derinde – det skal bare foregå i en ordentlig tone.  
 

5. Budget 2024. Vi har fået godkendt en forlængelse af vores aktivitetsprojekt – de kræver en 
budgetændring. 
Budgetforslaget er udsendt og det omdeles også på mødet.  
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Vi har fået lov til at overføre ca. 240.000 kr. – omkring en tredjedel – af et aktivitetsprojekt vi 
havde sidste år. De skal bruges i det første halvår af 2024. Der er lønkroner og der er midler til 
at lave aktiviteter. Der er afsat 10.000 kr. pr. aktivitet. Det kan være alt fra en hyggetur til en 
aktion, som kan støttes. Det vigtigste er at der kommer flere hjemløse med. En del af de 
aktiviteter vi fandt på på Bootcampsene er ”støtteegnede” aktiviteter. Typisk er det den slags 
aktiviteter TK har været med til, så når han er syg, er det vigtigt at de frivillige træder til.  
Der er stor villighed blandt bestyrelsesmedlemmerne, til at tage mere ansvar for at vi får lavet 
nogle aktiviteter. 
 
Der er tilføjet julehjælpsmidler i budgettet. Dem fik vi bevilget sidst i 2023 af socialministeriet. 
Dem kunne vi ikke nå at bruge i 2023, så de overføres til brug til julehjælp i 2024.  
 
Budgettet godkendes.  
 

6. Overblik over aktiviteter i løbet af året 
Herunder eventuelle forslag til temaer for debatterne på Folkemødet 
 
Jeanne gennemgik arrangementer i 2024. Hun har en kalender med til alle, hvor aktiviteterne er 
skrevet ind.  
BEMÆRK: Der står Opfølgning Bisidder den 5. december i den omdelte kalender. Der skulle 
have stået den 5. november.  
 
Pia mente, at tillidsmandskursus manglede. Ask fortalte, at de er omlagt til BootCamps. 
 
Mona peger på, at alle udvalg bør være repræsenterede ved f.eks. Temadage, og der var en 
drøftelse af kriterier for deltagelse. 
Ask siger, at Temadagene i mange år har været et arrangement, der skal tiltrække nye folk. Det 
har været uforpligtende og indholdet har været målrettet nye folk. Der skal være så mange nye 
med som muligt for at understøtte SANDs rekruttering af SANDfolk. Og at vi derfor lægger vægt 
på at er er gamle med fra de Udvalg, hvor der er nye med.  
Sekretariatet laver en venteliste, hvor alle, der tilmelder sig står, og så bliver der plukket fra 
dén, når der kommer afbud. Det er sjældent at vi må afvise gamle SAND folk, der gerne vil med.  
 
Temaforslag til Folkemødet: Gadesovere overses i hjemløsereformen, kontanthjælpsreform 
(f.eks. ingen mulighed for at få deltidsarbejde som hjemløs), mangel på § 110 pladser, 
nedsættelse af husleje, er Poste Restante afskaffet? alternative boformer/bomuligheder. 
 

7. SANDs kommende generalforsamling 
Hvor og hvordan holder vi den hvem inviteres og hvem er stemmeberettiget 
Bestyrelsesmedlemmernes overvejer om hvordan vi sikrer en god sammensætning af 
bestyrelsen 
 
SANDs generalforsamling er den 26. marts i Mødecenter Odense. 
Bestyrelsen holder formøde fra 10.30-12. 
Selve generalforsamlingen er kl. 12-15.30. 
Birthe Povlsen, der har været vores dirigent i flere år, er igen dirigent. 
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Følgende kan stemme: 
3 pr. udvalg, 2 fra hver boform og 2 gadehjemløse fra hvert udvalg.  
Ask opfordrer til, at vi prøver at få en bred bestyrelse med mange forskellige typer af hjemløse. 
Og at vi får nogle nye med i bestyrelsen.  
 

8. Evt. 
Anders og Junior har talt om, at SAND kunne lave noget forebyggende arbejde, ved at besøge 
uddannelsesinstitutioner og fortælle historier om, hvad der kan ske, hvis tingene går skævt 
tidligt. 

 

 


